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Cartes al director

Dimarts passat, 16 de desembre, el Con-
sell de la Unió Europea va adoptar una 
decisió autoritzant l’obertura de negoci-
acions d’un o diversos acords d’associa-
ció entre la Unió Europea i el Principat 
d’Andorra, el Principat de Mònaco i la 
República de San Marino.

La gent de progrés d’Andorra hem de re-
bre amb una gran satisfacció aquesta de-
cisió, que marcarà, de ben segur, el futur 
econòmic i social del país pels propers 
anys.

Es tracta d’un mandat obert, ampli, que 
té com a objectiu principal la participa-
ció en el mercat únic –l’anomenat mercat 
interior– de la Unió Europea i que té en 
consideració les peculiaritats històriques 
i demogràfiques dels tres estats. El que 
es busca és la creació d’un marc institu-
cional que afavoreixi acords en qüestions 
d’interès recíproc.

Hem de pensar que amb l’acord d’asso-
ciació amb la Unió Europea es podrà 
eliminar els obstacles que han frenat el 
desenvolupament de diverses activitats 
d’exportació de béns i serveis des d’An-
dorra, que han patit fins ara l’estatus de 

país extracomunitari.

L’oportunitat per als estudiants, per als 
treballadors, per a tota la ciutadania an-
dorrana, d’ésser equiparats als ciutadans 
comunitaris suposarà un salt endavant 
molt positiu per a Andorra.

De ben segur que el procés electoral que 
ara comença permetrà situar la qües-
tió de la relació amb la Unió Europea al 
centre del debat polític. Aquelles forces 
que s’oposin a l’acostament i rebutgin 
l’establiment d’un acord d’associació 
amb la Unió Europea tindran l’oportu-
nitat d’argumentar públicament la seva 
o posició.

Els que, al contrari, veiem aquest pro-
cés d’acostament a l’Europa comunitària 
com una gran oportunitat defensarem 
la necessitat de vertebrar un bon acord 
d’associació amb la Unió Europea.

I, més enllà del procés electoral, caldrà 
endegar un diàleg estret i constructiu 
amb la ciutadania i les organitzacions 
econòmiques i socials per avaluar les 
particularitats que convindria adequar a 
una bona relació amb la Unió Europea.

Som, insisteixo, davant d’un moment 
històric en què hem d’agafar el camí de 
la integració en el mercat europeu. Una 
integració que serà fonamental per al fu-
tur d’Andorra.

Un embrancament més fort amb la Unió 
Europea que, encara que no s’hagués do-
nat aquesta decisió adoptada a Brussel-
les el dia 16 de desembre del 2014, 
hauria estat necessari. Tanmateix, si el 
nostre Govern, l’any 2009, no hagués 
iniciat el camí per demanar aquesta ne-
gociació Andorra s’hauria trobat en una 
situació força incòmoda perquè proba-
blement l’embrancament ens hauria po-
gut ser imposat, sisplau per força, per les 
exigències dels nostres interlocutors de 
Brussel·les.

L’acord d’associació amb la Unió Europea 
ha estat, des de l’any 2004, al centre del 
nostre projecte estratègic per a un futur 
esperançador.

El procés internacional cap a la transpa-
rència en l’activitat financera i la ferma 
lluita contra el frau fiscal internacional 
endegada per l’OCDE i la Unió Europea 
han confirmat l’encert de la nostra op-

ció estratègica. Progressivament, d’ençà 
del setembre del 2009, hem anat adap-
tant les nostres relacions econòmiques 
amb l’entorn europeu i aquest procés 
d’adaptació i de canvi, en el marc del bon 
veïnatge, tindrà ara una conseqüència 
lògica en l’inici de les negociacions d’un 
acord d’associació amb la Unió Europea.

Hem d’estar atents i aconseguir aprofi-
tar aquesta oportunitat per fer créixer 
la competitivitat de la nostra economia i 
per modernitzar l’administració pública.

Estic convençut que podrem fer així un 
veritable canvi de mentalitat. Ho neces-
sitem, indefugiblement, per rellançar 
l’economia andorrana amb els nous pa-
ràmetres de compatibilitat i de llibertat 
d’empresa en el marc de l’economia de 
mercat.

En aquest debat anunciat la gent d’SDP 
defensarem la necessitat de reforçar la 
cohesió social d’Andorra. Ho farem con-
vençuts que aquest procés d’acostament 
al mercat interior europeu ens acostarà 
també als principis fonamentals d’una 
societat moderna que comparteix el pro-
grés i lluita contra les desigualtats.

Jaume Bartumeu Cassany 
Conseller general i membre del consell nacional de Socialdemocràcia i Progrés d’Andorra
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2015: l’any de l’associació amb la unió europea

El tradicional discurs de Sant Tomàs del síndic 
general, Vicenç Mateu, va servir per fer balanç 
de l’any i, també, dels quatre anys de legisla-
tura. D’aquesta manera, Mateu va posar en 
relleu les dificultats per legislar en temps de 
crisi, tenint en compte que els ciutadans espe-
ren resposta als seus neguits i les lleis que es 
tiren endavant no sempre tenen una resposta 
immediata per a aquests problemes de la soci-
etat. El que és necessari, però, és trobar l’equi-
libri entre l’elevat volum de lleis que es poden 
tirar endavant i la resposta immediata a les 
necessitats socials, tenint en compte que n’hi 
ha moltes que no es poden resoldre a través 

de les lleis. Un dels aspectes que cal destacar 
d’aquesta legislatura és l’elevat volum de lleis 
que s’han tirat endavant, 135 en total (119 de 
les quals a iniciativa del Govern), segons va 
detallar ahir el síndic general en el seu discurs. 
Aquestes xifres exemplifiquen el gran volum  
de textos legals que s’han aprovat en aquesta 
legislatura i, especialment en aquest tram fi-
nal, la feina ha estat molt intensa. Aquest rit-
me elevat no hauria d’anar, però, en detriment 
de la qualitat d’aquests textos legals i, per 
això, és d’esperar que siguin lleis que no hagin 
de ser modificades en un termini de temps més 
o menys curt.  

Quantitat i, és d’esperar, qualitat

EDITORIAL

Cristina rodríguez

Francesc solana

Els centres d’atenció primà-
ria amplien els seus horaris 
per facilitar a la ciutadania 
l’atenció a primera hora del 
matí, per exemple per fer 
analítiques. 

La marxa de l’aler mexicà 
Román Martínez tot just 
només després d’un terç de 
competició evidencia una 
certa precipitació a l’hora 
de fitxar.


